
کوتــاه
 افزایش 20 درصدی 

تولید لاستیک ناوگان سنگین
فارس: معــاون دفتر امــور خدمات بازرگانی 
وزارت صنعت، معدن و تجــارت گفت: در سه ماه 
ابتدای امسال 15 میلیون یورو ارز برای واردات 
لاستیک سنگین تامین شده است. حمید محله ای 
گفت: بر اساس مصوبه هیئت وزیران و نیز تبصره 
4 ماده18 قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز، رصد 
کالاهای حساس و ضروری الزامی است و توزیع این 
کالاها باید بر اساس ضوابط صورت گیرد. معاون 
دفتر امور خدمات بازرگانی وزارت صنعت، معدن 
و تجارت، افزود: اکثر فروشندگان اصرار دارند که 
تمامی کالاها به صورت سیستمی و شفاف به فروش 
برسد و همین امر نشان از موفقیت این طرح دارد. 
در طرح توزیع سیستمی تایر، کالا از تولید تا توزیع 
مورد رصد قرار می گیرد و این شفافیت می تواند 
دلالی را کاهش دهد؛ البته ممکن است، برخی به 
دلیل از دست دادن مشتری از این طرح ناراضی 
باشند، اما در حال حاضر این مشکل هم برطرف 
شده است. محله ای افزود: رصد اطلاعات سامانه اعم 
از عمده فروشی و خرده فروشی حاکی از آن است که 
تایر با سرعت بالایی در شبکه عرضه می شود و این 

سامانه کارایی لازم را داشته است.

هدف گذاری برای بومی سازی 
یک میلیارد دلاری 

ایرنا: در سال جاری نزدیک به یک میلیارد دلار 
صرفه جویی ارزی ناشی از بومی سازی و توسعه 
توان ساخت داخل در بخش معدن و صنایع معدنی 
اجرایی خواهد شد. به اعتقاد کارشناسان با توجه 
به وضعیتی که کشور در تامین ارز مورد نیاز برای 
صنایع دارد، به طور قطع بدون بومی سازی، رسیدن 
به افق چشم انداز 14۰4 دور از دسترس خواهد 
بود. در همین پیوند، ایمیدرو از ابتدای پارسال 
سیاست بومی سازی و توسعه ساخت داخل را بر 
مبنای اهداف کلان وزارت صنعت، معدن و تجارت 
ابلاغ کرد و بر اساس آن عملکرد شرکت های 
زیرمجموعه را دریافت و پایش می کند. شرکت های 
معدنی و صنعتی گل گهر، فولاد خوزستان، فولاد 
مبارکه، ملی صنایع مس ایران، ذوب آهن، فولاد 
هرمزگان،  معدنی و صنعتی چادرملو، فولاد خراسان 
و آلومینای ایران در این مدت به ترتیب با تامین 
قطعات و تجهیزات مورد نیاز از سازندگان داخلی، 
علاوه بر حمایت از تولیدکنندگان کشورمان، 
به اجرای برنامه بومی سازی پرداخته اند. طبق 
برنامه ریزی انجام شده، امسال بومی سازی بیش 
از 5۰۰ میلیون دلاری قطعه و فرآیند تولید انجام 
خواهد شد و با احتساب بومی سازی هایی که در 
طرح های توسعه ای انجام می شود، در سال جاری 
نزدیک به یک میلیارد دلار صرفه جویی ارزی 
ناشی از بومی سازی و توسعه توان ساخت داخل 

خواهیم داشت.

 بازار ارزهای مجازی 
دوباره مثبت شد

آرمان ملی: در معامــلات امــروز بازار جهانی 
ارزهای مجازی قیمت بیت کوین 4 درصد رشد 
کرد و دیگر ارزهای مجازی هم رشد خوبی را تجربه 
کردند. در معاملات دیروز بازار ارزهای مجازی 
شاهد رشد خوب قیمت ارزهای دیجیتال بودیم به 
گونــه ای که بیــت کوین 3.93 درصد بالا رفت و 
33 هزار و 734 هــزار دلار خریــد و فروش شد. 
قیمت کنونی بیت کــوین نسبت به هفته گذشته 
هم 7.2 درصد رشد داشتــه و ارزش کل بازار آن را                                                  
به 633  میلیارد دلار رسانده است. در 24 ساعت 
گذشته همچنین 695 هزار بیت کوین به ارزش 
23 میلیارد دلار در بازار جهانی جابجا شده و تعداد 
کــل بیت کوین های موجود در جهــان هــم به 
18 میلیون و 765 هزار و 56 عدد رسیده است. 
اتریوم هم 3 درصد رشد کرد و توانست دوباره به 
بالای 2 هزار دلار بازگردد و هم اکنون 2125 دلار 
دســت به دســت می شــود. باینانس کوین هم 
1.7 درصد رشد کرد و با قیمت 3۰1 دلار خرید و 
فروش می شود. کاردانو 2.3 درصد بالا رفت و به 
1.21 دلار رسید. ریپل هم 1.7 درصد رشد کرد و 
هم اکنون 6۰ سنت خرید و فروش می شود. دوج 
کوین اما نسبت به دیروز همین موقع تغییر چندانی 
را به ثبت نرساند و فقط ۰.3 درصد بالا رفت و هم 

اکنون 19 سنت خرید و فروش می شود.

 فعالیت شورای پول و اعتبار 
به نفع شرکت های دولتی 

آرمان ملی: عضو مجمــع تشخیص مصلحت 
نظام با اشاره به طرح تغییر ساختار بانک مرکزی 
گفت: در حال حاضر شورای پول و اعتبار از بدنه 
دولت تشکیل شده و به نفع شرکت های دولتی کار 
می کند. غلامرضا مصباحی مقدم گفت: تشکیل 
هیات عالی مدیریت و شورای نظارت، دو تغییر 
ساختار در بانک مرکزی بر اساس طرح اخیر 
مجلس است. در طرح اخیر مجلس که در راستای 
تغییر ساختار بانک مرکزی است، شورای پول 
و اعتبار به هیأت عالی مدیریت بانک مرکزی 
تبدیل می شود و ترکیبی متفاوتی خواهد داشت. 
مصباحی مقدم گفت: استقراض خودروساز ها 
از بانک ها به دلیل حضور وزیر صمت در شورای 
پول و اعتبار است و با تغییرات ذکر شده، این شورا 
مستقل از دولت عمل می کند. او در خصوص تغییر 
دیگری که در ساختار بانک مرکزی رخ خواهد 
داد گفت: تقویت نظارت بانک مرکزی بر بانک 
ها، یکی دیگر از این تغییر ساختار ها به شمار 
می رود، زیرا در حال حاضر نظارت بانک مرکزی، 
مدیریت کوچکی است و قرار است شورای نظارت 

شکل بگیرد.

 انجمن شرکت های هواپیمایی با استناد به بند ب ماده 161 
قانون توسعه پنجم معتقد است افزایش قیمت بلیت هواپیما غیر 
قانونی نبوده و در اختیار سازمان هواپیمایی کشور قرار ندارد. 
البته این اظهارات انجمن ایرلاین ها با واکنش سرپرست سازمان 
هواپیمایی مواجه شده و در نامه ای ضمن تشریج بندهای قانون 
توسعه آزادسازی نرخ ها را منوط به  تصویب سازمان هواپیمایی 
دانسته است، البته تداوم دعوای سازمان هواپیمایی با انجمن 
ایرلاین ها به ورود کمیسیون عمران نیز همراه شده و رئیس کمیته 
حمل و نقل هوایی مجلس از بررسی اصلاح قانون آزادسازی نرخ 
بلیت پروازهای داخلی در جلسات آتی کمیسیون خبر داده است  
موضوعی که به نظر می رسد با توجه به رشد قیمت ارز و وابستگی 
6۰ درصدی هزینه های ایرلاین ها به ارز که البته با شیوع ویروس 
کرونا و الزام رعایت ظرفیت 6۰ درصدی مزید بر علت شده افزایش 
قیمت بلیت را برای شرکت های هواپیمایی اجتناب ناپذیر می کند، 
بنابراین اگرچه دولت قصد دارد بدون هرگونه حاشیه سازی دو هفته 
باقی مانده از کار خود را به پایان ببرد و تعیین تکلیف نرخ بلیت در 
کارنامه دولت سیزدهم به ثبت برسد اما آنچه مسلم است تداوم 
فعالیت ایرلاین ها به تغییر قیمت بلیت منوط بوده و خریدن زمان از 
سوی دولت آن هم با فشار بر فعالان صنعت هواپیمایی پدیده ای است 
که خرج کردن از جیب مهمان تلقی می شود و اگر دولت و مجلس 
قصد دارند تا در شرایطی که تورم 44 درصدی قدرت مالی خانوارها 
را به شدت کاهش داده فشار گرانی بلیت هواپیما را کنترل کنند لازم 
است تا تصمیمات خود را در قالب تخصیص یارانه ارزی به ایرلاین ها 
به مرحله اجرا برسانند، موضوعی که خود سازمان هواپیمایی کشوری 
نیزبر آن آگاهی داشته و سرپرست این سازمان  در نامه خود ضمن 
اعلام آگاهی از مشکلات ایرلاین ها تاکید کرده  افزایش نرخ در حال 
حاضر به مصلحت نبوده و متخلفان به مراجع قضایی معرفی خواهند 
شد، بنابراین به نظر می رسد تکلیف ایرلاین ها بین مصلحت و اجرای 

قانون گیر کرده است.
 قیمت گذاری بلیت توسط دولت ممنوع است

 در رابطه با افزایش قیمت بلیت هواپیما و اعلام سازمان هواپیمایی 
مبنی بر تخلف ایرلاین ها سید عبدالرضا موسوی رئیس انجمن 
شرکت های هواپیمایی ایران  می گوید: قانون برنامه پنجم توسعه، 
قیمت گذاری بلیت هواپیما توسط دولت را ممنوع کرد و مبنای نرخ را، 
عرضه و تقاضای بازار قرار داد و بر این اساس، شرکت های هواپیمایی 
می توانند از سال سوم برنامه پنجم، نرخ آزاد را اجرا کنند و نرخ گذاری 
حتی در اختیار شورایعالی هواپیمایی هم نیست. وی افزود: از طرفی 
بیش از 6۰ درصد هزینه شرکت های هواپیمایی ارزی است و از طرف 
دیگر، نرخ ارز نسبت به سال 1396 بیش از 8 برابر افزایش پیدا کرده 
است و این بدان معنی است که 6۰ درصد هزینه های ما حدود 8 برابر 
افزایش یافته است که با توجه به این افزایش، چگونه می توان انتظار 
داشت که نرخ ها کنترل شود. رئیس انجمن شرکت های هواپیمایی 
ایران در ادامه تاکید کرد: نامه ای به وزیر راه و شهرسازی ارسال و 
تاکید کردیم که شرکت های هواپیمایی به هیچ وجه دنبال افزایش 
نرخ بلیت نیستند، چراکه افزایش نرخ ارز باعث کاهش تقاضا می شود 
و ما آسیب بیشتری خواهیم دید بنابراین ما آمادگی داریم اگر ارز 

مورد نیاز شرکت های هواپیمایی تأمین شود و تخفیفات فرودگاهی 
که به تدریج حذف شده، بازگردد و اشکالات قانونی که از سال ها قبل 
به عنوان عوارض به نرخ بلیت هواپیما افزوده شده، اصلاح شود، نرخ ها 
را به سال 139۰ بازگردانیم. موسوی ادامه داد: در سال 139۰ یک 
ساعت پرواز یک صندلی را به قیمت 57 هزار تومان می فروختیم و 
به بیان دیگر نرخ یک ساعت پرواز برای یک صندلی 57 دلار بود، اما 
در حال حاضر و در سال 14۰۰، همان صندلی را خوش بینانه حتی 
اگر یک میلیون تومان بفروشیم، معادل 4۰ دلار دریافت می کنیم 
و به بیان دیگر پس از گذشت ده سال، شرکت های هواپیمایی فقط 
در نرخ بلیت برای یک ساعت پرواز در هر صندلی 17 دلار کاهش 

درآمد داشته اند.
 معرفی متخلفان به مراجع قضایی

البته این اظهارات با واکنش سیاوش امیرمکری سرپرست سازمان 
هواپیمایی کشوری  مواجه شد و با تاکید بر اینکه هرگونه افزایش 
نرخ بلیت غیرقانونی بوده و سازمان هواپیمایی کشوری در صورت 
مشاهده هرگونه تخلف، متخلفان را به مراجع قانونی معرفی خواهد 
کرد، می گوید: اهداف مدنظر از اجرای آزادسازی نرخ حمل و نقل 
هوایی که همانا توسعه ناوگان، ارتقای کمی و کیفی خدمات و توسعه 
شبکه پروازی به نحوی که تمام نقاط کشور را پوشش داده و موجب 
توسعه مناطق کمتر توسعه یافته شود، محقق نشد. امیرمکری 
تصریح کرد: همچنین مفاد مندرج در بند ب ماده 161 قانون پنجم 
توسعه کشور از جمله آزادسازی شبکه پروازی، لغو تخفیفات تکلیفی 
و معافیت در زمینه ناوبری هوایی، نشست و پرواز، خدمات پروازی و 
واگذاری اماکن و واقعی کردن نرخ ها به مرحله اجرا در نیامد. ضمن 
آنکه موضوع متنوع سازی و یا آزادسازی نرخ حمل و نقل هوایی 
در چارچوب احکام دائمی یا برنامه ششم توسعه مورد تصریح قرار 
نگرفته است، لذا با عنایت به بند ج ماده 6 قانون هواپیمایی کشوری، 
سازمان هواپیمایی کشوری به رغم اشراف به مشکلات و چالش های 
شرکت های هواپیمایی، افزایش غیرمتعارف نرخ حمل و نقل هوایی 
را به مصلحت ندانسته و به موجب وظایف قانونی خود در خصوص 
حفظ مصالحه عامه مطابق مفاد بند ب ماده 5 قانون هواپیمایی 
کشوری، همچنین با استفاده از اختیار مندرج در ماده 7 آئین نامه 
شورای عالی هواپیمایی موضوع را جهت تعیین تکلیف به شورای 
عالی هواپیمایی عرضه می دارد. وی در خصوص بند ب ماده 161 
قانون پنجم توسعه اظهار داشت: بر اساس این بند، دولت مکلف بود تا 
پایان سال اول برنامه نسبت به متنوع سازی نرخ خدمات حمل و نقل 
هوایی بار و مسافر اقدام و از ابتدای سال سوم برنامه ضمن آزادسازی 
کامل نرخ حمل و نقل هوایی، خدمات فرودگاهی و شبکه پروازی، لغو 
تخفیفات تکلیفی و هرگونه معافیت در زمینه بهره برداری از خدمات 
ناوبری هوایی، فرودگاهی، نشست و برخاست، خدمات پروازی، 
واگذاری اماکن و سایر موارد مرتبط نسبت به واقعی کردن نرخ آنها 
اقدام کند. امیرمکری در ادامه به وظایف سازمان هواپیمایی کشوری و 
همچنین شورای عالی هواپیمایی براساس قانون هواپیمایی کشوری 
اشاره کرد و افزود: براساس بند ب ماده 5 قانون هواپیمایی کشوری، 
نظارت در فعالیت هواپیمایی کشوری طبق مقررات هواپیمایی به 
منظور جلوگیری از وقوع مخاطرات و رقابتهای مضره بین متصدیان 

حمل و نقل هوایی و حفظ مصالح عمومی، جزو وظایف سازمان 
هواپیمایی کشوری به شمار می رود و همچنین به موجب بند ج ماده 
6 قانون هواپیمایی کشوری، تصویب نرخ حمل و نقل هوایی مسافر 
و بار که باید به میزان عادله تعیین شود از جمله وظایف شورای عالی 

هواپیمایی است.
 تسری قانون به برنامه ششم

با بالا گرفتن دعوای سازمان هواپیمایی با ایرلاین ها برخی از 
کارشناسان نامه سازمان هواپیمایی را فاقد اتکا دانسته و معتقدند 
اولا در این نامه، فروش بلیت پرواز خارج از نرخ نامه آبان 1399 
غیر قانونی شمرده شده و ثانیا با توجه به وجود قانون آزادسازی 
نرخ پروازها، دولت حق دخالت در تعیین قیمت بلیت را ندارد.از 
سوی دیگر قیمت هایی که از سوی ایرلاین ها در یک ماه اخیر و پس 
از افزایش قیمت بلیت در حال فروش است، به دلیل ورود صنعت 
هوایی به فصل پیک تقاضا )High Season( بوده که سبب شده 
تا حداکثر نرخ های مصوب و سقف قیمت بلیت از سوی ایرلاین به 
مشتریان پیشنهاد شود و مسافران نیز حاضر به خرید بلیت با این 
قیمت ها هستند.بنابراین حتی قیمت های اخیر خارج از نرخ نامه 
مصوب شورای عالی هواپیمایی کشوری هم نیست که سرپرست 
سازمان هواپیمایی کشوری، به ایرلاین ها هشدار کار غیرقانونی 
می دهد. البته باید توجه داشت اگرچه رئیس انجمن شرکت های 
هواپیمایی، تعیین نرخ بلیت پروازهای داخلی را در اختیار شورای 
عالی هواپیمایی نمی داند، اما بر اساس بند ج ماده 6 قانون هواپیمایی 
کشوری تصویب 1328، شورای عالی هواپیمایی مسئول تعیین نرخ 
بلیت است. از سوی دیگر سرپرست سازمان هواپیمایی در نامه خود 
اعلام کرده که در برنامه توسعه ششم موضوع آزاد سازی نرخ بلیت 
مصوب نشده است این در حالیست که کارشناسان حقوق هوانوردی، 
معتقدند با توجه به اینکه قانون آزادسازی نرخ بلیت پروازهای داخلی 
در زمان اعتبار قانون برنامه پنجم اجرایی شد، بر اساس استفساریه 
مذکور، قابل تسری به برنامه ششم بوده و این قانون همچنان 
پابرجاست؛ حتی اگر در برنامه ششم توسعه، بند یا ماده ای مبنی بر 

تمدید مصوبه قانون برنامه پنجم ذکر نشده باشد.
 اصلاح قانون در مجلس

رحمت ا... فیروزی نماینده مردم نطنز و رئیس کمیته حمل و نقل 
هوایی کمیسیون عمران مجلس نیز در این باره می گوید: سازمان 
هواپیمایی کشوری اخیرا در نامه ای به ایرلاین ها، فروش بلیت 
گران تر از نرخ نامه مصوب آبان 1399 را غیر قانونی اعلام کرده است. 
از سوی دیگر شرکت های هواپیمایی معتقدند افزایش قیمت هایی که 
داشته اند، کاملا قانونی است. وی افزود: باید این مشکل در جلسات 
مشترک سازمان هواپیمایی کشوری و شرکت های هواپیمایی 
برطرف شود و از طریق مذاکره به رفع این مسأله بپردازند. عضو 
کمیسیون عمران مجلس یادآور شد: باید هم وضعیت و شرایط 
اقتصادی شرکت های هواپیمایی را بررسی کرد و هم مصالح مردم را 
در نظر گرفت، ما هم در کمیسیون عمران مجلس پیگیری می کنیم 
تا این اختلاف نظر را حل و فصل کنیم. وی درباره احتمال اصلاح 
قانون آزادسازی نرخ بلیت هواپیما گفت: ما در کمیسیون عمران 

پیگیر هستیم تا قانون برنامه پنجم توسعه با اصلاحاتی مواجه شود.

آرمان ملی: با ابلاغ تعطیلات  6 روزه کرونایی از سوی دولت و افزایش سفرهای بین شهری با وسایل حمل و نقل عمومی که در نتیجه محدودیت تردد با خودروی شخصی ایجاد 
شده شاهد بالا گرفتن دعوای ایرلاین ها با سازمان هواپیمایی کشوری هستیم. در واقع موضوع افزایش قیمت بلیت هواپیما که از چند هفته قبل آغاز شده در حالی هم اکنون 
به اوج خود رسیده که برخلاف هشدارهای مسئولان وزارت راه و شهرسازی که هرگونه افزایش قیمتی را تا قبل از تعیین تکلیف تغییرات نرخ بلیت در جلسه شورای عالی 

هواپیمایی  ممنوع و غیر قانونی عنوان می کند،

آرمان ملی: چند هفته  به فصــل برداشت خرما باقی مانده است 
و نخل داران به شدت نگران بازار خــرما هستند تا مبادا اتفاقات 
سال قبل تکرار شود و خرمایشان بهای چندانی نیابد، آن هم در 
بازاری که در تسلط دلالان است. سال گذشته و به دنبال شیوع 
کرونا، بسیاری از مرزها به روی خرما و نخلدار بسته شد و محصول 
بسیاری از نخلداران در سردخانه ها ماند تا ثمره یک سال سودی برای 
آنها نداشته باشد و فقط حسرت و دریغ نصیب آنها شود. خرما تابع 
تصمیم دلالان، واسطه ها و شرکت های خریدار است و عرضه و تقاضا 
بی معنی می شود تا دست کشاورزان از تعیین قیمت برای محصول 
تولیدی آنها قطع شود با وجود تلاش های بسیار زیادی که صورت 
گرفت تنها بخشی از خرمای تولیدی کشاورزان استان بوشهر روانه 
بازارهای خارجی شد و هنوز هم بخشی از خرمای مردم در انبارها و 
سردخانه ها باقی مانده است. این روزها در آستانه فصل جدید برداشت 
خرما هستیم و در روزهایی که به خرماپزان مشهور است، محصول 

نخل از خارک به رطب تبدیل شده و در آستانه تبدیل شدن به خرما 
است و بعدازآن باید برداشت شود. خریدوفروش خرما در استان 
بوشهر و به ویژه شهرستان دشتستان که بخش عمده خرمای استان 
را تولید می کند شرایط خاصی دارد. طی سال های اخیر واسطه ها و 
شرکت های بسته بندی به جای نخلدار، خرما را برداشت می کنند. در 
این شرایط قیمت خرما تابع تصمیم دلالان، واسطه ها و شرکت های 
خریدار است و عرضه و تقاضا بی معنی می شود تا دست کشاورزان از 
تعیین قیمت برای محصول تولیدی آن ها قطع شود. یکی از باغداران 
دشتستان به خبرنگار مهر گفت: هرسال در این فصل دادوستد برای 
تعیین قیمت خرما و فروش آن آغاز می شود و ما هم بر اساس روال 
همیشه باید خرمای خود را به یکی از این افراد بفروشیم. محمدعلی 
صمصامی اضافه کرد: سال گذشته خرمای خود را به قیمت ناچیزی 
یعنی هر کیلوگرم شش هزار و 5۰۰ تومان فروختیم و این در حالی 
است که سال قبل از آن قیمت خرما 1۰ هزار تومان بود. با افزایش 

چند برابری قیمت همه کالاها، قیمت خرما نصف شد. او تصریح کرد: 
اکنون هم نگران هستیم، نگران از اینکه امسال هم نتوانیم خرمای 
خود را به قیمتی بفروشیم که هزینه های یک سال زندگی ما را تأمین 
کند. متأسفانه باغدار هیچ نقشی در تعیین قیمت خرمای خود ندارد 
و بازار تابع تصمیم دلالان و واسطه ها است. یکی دیگر از نخل داران 
استان بوشهر گفت: سال هاست که دیگر ما تعیین کننده قیمت خرما 
نیستیم و هر قیمتی که دلالان بخواهند برای خرما تعیین می کنند. 
حسین امیری اضافه کرد: سال گذشته خرما به قیمت کمتر از هفت 
هزار تومان از ما خریداری شد ولی خبر رسید که خرما در برخی از 
روزها در شهرهای بزرگ ازجمله تهران به کیلویی 7۰ هزار تومان 
رسیده است.زجر و زحمت خرما را ما می کشیم ولی سود ما از هر 
کیلو خرما کمتر از سه چهار هزار تومان است و دلالانی که نبض بازار 
را به دست دارند 1۰ برابر ما سود می کنند. یکی از راهکارهای مهم 
در رونق بخشی به بازار خرما، توسعه صنایع تبدیلی و فرآوری خرما 
است که تاکنون اقدامات خوبی در استان بوشهر در این زمینه صورت 
گرفته و باید همچنان این فعالیت ها توسعه یابد. یکی از مشکلات 
اصلی در عرصه خرمای استان بوشهر، خام فروشی این محصول 
است که ارزش افزوده چندانی را برای آن فراهم نمی کند و توسعه 
صنایع تبدیلی این نقص را جبران می کند. مدیر صنایع تبدیلی و 
غذایی سازمان جهاد کشاورزی بوشهر در این رابطه اظهار داشت: 
گام های اساسی برای توسعه سردخانه های تخصصی خرما و صنایع 
مرتبط با خرما در استان برداشته شده است و حامی سرمایه گذاران 
این بخش هستیم. مصطفی قلی پور ظرفیت سردخانه های استان 
برای نگهداری خرما را 65 هزار و 5۰۰ تن عنوان کرد و ادامه داد: 
همچنین 87 واحد بسته بندی و فرآوری خرما با ظرفیت 87 هزار 
تن در استان بوشهر وجود دارد. او دشتستان و تنگستان را به عنوان 
قطب های تولید خرمای استان بوشهر معرفی کرد و افزود: سال های 
قبل در استان کمبود سردخانه بود ولی اکنون سردخانه ها به میزان 
قابل توجهی افزایش یافته و چند برابر شده اند. مدیر صنایع تبدیلی 
و غذایی سازمان جهاد کشاورزی بوشهر گفت: حمایت خوبی را از 
صنایع مرتبط با خرما خواهیم داشت و با پرداخت تسهیلات روستایی 
با بهره کم، زمینه توسعه این صنایع فراهم می شود. با توجه به تولید 
سالانه بیش از 16۰ هزار تن خرما در استان، نیاز است که سردخانه ها 
توسعه یابند و خوب است که واحدهای بسته بندی خرما برای حفظ 

کیفیت محصول سردخانه ایجاد کنند.

سایه دلالان روی محصول گرما؛

خرمای خرماکاران  را خوردند!

    کاهش تقاضا هم مانع زیاده خواهان نمی شود 

نیــم نگــاه
آمار تکان دهنده در مورد وضعیت مسکن در تهران؛

 هیچ معامله مسکنی 
در 250 محله تهران صورت نمی گیرد!

آرمان ملی: رشد قیمت سیمان و گرانتر شدن مصالح ساخت 
و ساز مسکن را غیرممکن کرده و با مسکوت ماندن طرح های 
حمایتی و ساخت مسکن دولتی و مالیات بر خانه های خالی و 
غیره و کاهش توان مردم در تامین مسکن باعث شده تا این 
روزها بنگاه های معاملات ملکی به جز در مناطقی بیکار بمانند! 
روش مدیریت اقتصادی و دخالت های مکرر و البته بی فایده و 
بحران زای دولت و وزارت کار باعث شده تا بخش خصوصی کنار 
بکشد درحالیکه خود دولت هم توانایی ساخت و عرضه مسکن 
را ندارد و نهایتا بازار در رکود تورمی شدید به خواب برود! معاون 
وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه از 399 محله تهران در 25۰ 
محله اصلا معامله ای انجام نمی شود، گفت: حتما اگر تلاطمی 
در بازارهای موازی ایجاد شود، اثراتش در بازار مسکن کمتر 
خواهد بود و ثبات از واکنشهای فعلی این بازار قابل انتظار است. 
محمود محمودزاده اظهار کرد: در خردادماه اعلام شد متوسط 
قیمت مسکن در تهران 3 درصد افزایش یافته؛ در حالی که 
از 399 محله پایتخت در 25۰ محله اصلا معامله ای صورت 
نگرفته است. یعنی در حدود 6۰ درصد محلات حتی یک 
قرارداد هم امضا نشده است. از 4۰ درصد مابقی هم در بعضی 
محله ها فقط شاهد انعقاد یکی دو فقره قرارداد خرید و فروش 
بوده ایم. بنابراین ارایه داده های قیمتی از چنین بازاری اشتباه 
است و به همین دلیل از سال 1398 اعلام کردیم این شیوه را 
قبول نداریم. او افزود: قیمتهای اعلامی بر اساس متوسط نرخ 
معاملات ارایه می شود در حالی که معاملات بسیار کاهش 
یافته است. نمی شود وقتی در یک محله دو فقره معامله صورت 
می گیرد همان را ملاکی برای اعلام متوسط آن محله در نظر 
گرفت. به گفته محمودزاده، چند محله محدود در تهران در 
مناطق 1، 3، 4، 5 و 6 هستند که فضای بورس بازی مسکن در 
آنجا وجود دارد. به طور مثال در شرق منطقه 4 معاملات بسیار 
بیش از دیگر محله های این منطقه است. پس نباید با استناد 
به قیمتهایی که از قرادادهای این محله استخراج می شود برای 
دیگر محله های منطقه 4 یا کل شهر تهران نرخ تعیین کرد. او 
با بیان اینکه برنامه ارایه آمار صحیح از بازار مسکن در دستور 
کار وزارت راه و شهرسازی قرار دارد گفت: به دلیل درگیری و 
مشغله ای که درخصوص سامانه املاک و اسکان داشتیم موضوع 

آمار به تعویق افتاده اما به زودی آمار اعلام خواهد شد. 

سال  چهارم 
شماره  1067

یکشنبه 
1400 .05 .03
14  ذی الحجه   25/1442 جولای 2021

a r m a n m e l i . i r5 اقتصـاد    

رویــداد
رشد قارچی صرافی های غیرمجاز مجازی

آرمان ملی: رئیس کانون صرافان با بیان اینکه از سال 9۰ تا 99 
قریب به 34۰۰ صرافی متخلف و غیرمجاز شناسایی شده است، 
گفت: عمده این متخلفان ارزی در استان های مرزی مشغول به 
معاملات غیرمجاز و کلاهبرداری بوده اند. نوسانات ارزی سال های 
اخیر که به دلیل مشکلات تحریمی و ضعف نظارت بازارساز علاوه بر 
آنکه ضربه سنگینی به ذخایر ارزی، تامین مواد اولیه تولیدکنندگان 
و قیمت کالاهای اساسی وارد کرد، خود عاملی بود تا نفوذ واحدهای 
غیرمجاز و صرافی های متخلف را در نقل و انتقالات بین المللی ارزی 
رابه دلیل محدودیت های تحریمی تحمیل شده به سیستم بانکی، 
بیش از گذشته باز بگذارد. بر اساس گزارش مرکز پژوهش های 
مجلس شورای اسلامی، در سال های ابتدای تحریم از سال89  تا 
92 به دلیل اضافه شدن نام بانک های ایرانی به فهرست تحریم ها، 
به مرور شاهد کاهش سهم نظام بانکی در پرداخت های بین المللی 
و افزایش سهم صرافی ها در این زمینه بوده ایم. این موضوع باعث 
شد تا ابتکار عمل بانک مرکزی برای کنترل بازار ارز محدود شود، 
چراکه همزمان به دلیل پراکنده بودن قوانین حاکم بر صرافی ها در 
مقایسه سیستم بانکی، بانک مرکزی با یک سیستم نقل و انتقال 
ارزی غیرشفاف و بی ضابطه ای مواجه شد که دلالی و سوداگری و 
ایجاد اختلال در منابع ارزی با سهولت بیشتری نسبت به گذشته 
مهیا شده بود. »هم دستی با تاجران متخلف برای خروج غیرقانونی 
ارز از کشور«، »پولشویی«، »فروش ارز تقلبی«، »قاچاق عمده ارز«، 
»فرار مالیاتی«، »نقل و انتقال ارز حاصل از قمار و شرط  بندی«، 
»خروج سرمایه از کشور«، »دستکاری نرخ«، »کلاهبرداری و 
سرقت وجوه نقد« تنها نمونه هایی از جرایم ارتکابی صراف نماها 
در طول بحران های ارزی سال های گذشته بوده است. در ماه های 
اخیر طبق شواهد و با رصد گفته های مسئولان، به وضوح قابل 
مشاهده است که مجددا فعالیت غیرمجاز صرافان ارزی- حوالجات 
و صرافان ارز دیجیتال امااین بار نه در فضای فیزیکی بلکه در فضای 
مجازی به شدت رو به افزایش بوده است. احمد لواسانی، رئیس 
کانون صرافان  با بیان اینکه کلمه صرافی فقط به موسسه ای اطلاق 
می شود که دارای مجوز مدت دار از بانک مرکزی باشد، گفت: هر 
صرافی که این مجوز را نداشته باشد در حقیقت یک واحد غیرمجاز 
معامله گری ارز تلقی می شود و نباید نام صرافی بر آن نهاده شود. او 
با بیان اینکه بر اساس قوانین پولی و بانکی و قانون برنامه پنجساله 
توسعه مجوز صرافی صرفا باید از کانال بانک مرکزی داده شود، 
گفت: طبق قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز هر نوع خرید و فروش ارز 
خارج از چهارچوب تعیین شده بانک مرکزی، در حکم قاچاق ارز 
است. رئیس کانون صرافان با بیان اینکه به همت سربازان گمنام 
امام زمان)عج( از سال 9۰ تا 99 با 34۰۰ صرافی و معامله گران 
ارزی متخلف و غیرمجاز برخورد شده است، عنوان کرد: ازین تعداد 
158۰ در شهرستان ها بوده و مابقی آنها در تهران مورد شناسایی 

وزارت اطلاعات قرار گرفته  است. 

»آرمان ملی« از افزایش تنش ها بین ایرلاین ها و سازمان هواپیمایی گزارش می کند: 

 نرخ بليت هواپيما 
 در ابهام مصلحت 

و قانون 

   پرداخت هزینه مصلحت اندیشی از جیب ایرلاین ها 
   بلیت هواپیما درگیر مصلحت اندیشی و اجرای قانون


